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 للاتحاد البرلماني الدولي 138الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018آذار / مارس  24-28          

 
 
\ 

 
 

 والمفوضية السامية للأمم المتحدة لشؤون اللاجئينورشة عمل الاتحاد البرلماني الدولي 
  – للاجئين شامل للاستجابةال طارالإ تنفيذ: بشأن حماية اللاجئين

 البرلمانات؟ به تقوم أن يمكن الذي ما
 

 (بعد الظهر 5.30 - 3.30الساعة  ) 2018 آذار/ مارس 24 ، السبت
 مركز المؤتمرات الدولي بجنيف، جنيف، المبنى الملحق، سالي جنيف

 
 توضيحية مذكرة

 
 

 الشامل الإطار المتحدة للأمم العامة الجمعية الصادر عن 2016 لعام نيويورك للاجئين والمهاجرين إعلان إن
 والأمنية السياسيةو  ،الإنمائيةو  ،الإنسانية الفاعلة الجهات أن ملحقه، فييوضح ( CRRF) للاجئين للاستجابة

 والمبادرات السياسة تحولات هامة في مجال المسار لإجراء وتحديد الحلول،إيجاد و  اللاجئين حماية تحقيق في ا  أدوار  تؤدي
 .الجديدة

 

: اللاجئين استجابة إزاء التاريخية المقاربات في المهمة التغييرات( CRRF) للاجئين للاستجابة الشامل الإطار يحدد
 الشامل الإطار تصميم تم ،(التمويل إلى تفتقر ما وغالبا  ) بحتة إنسانية وطرق بأساليب الاستجابة عن عوضا  

 التي والمجتمعات اللاجئين من كل  على بالفائدة تعود واستدامة منهجية أكثر استجابة رساءلإ للاجئين للاستجابة
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 المؤسساتو  والمحلي، الوطني المستويين على الحكومة - المصلحة أصحاب من كبيرة  مجموعة شركي وفه. تستضيفهم
 الخاص، القطاعو  أنفسهم، اللاجئينو  الحكومية، غير والمنظمات المتحدة الأمم كالاتو و  والإقليمية، الدوليةو  المالية

 الإنسانية الجهود ربط خلال من استدامة أكثر استجابات ضمان إلى سعىي وهو. المدني المجتمع في الفاعلة والجهات
. ذلك أمكن كلما  والمحلية الوطنية النظم خلال من الخدمات تقديم في والاستثمار الأزمة، من مبكرة مرحلة في والإنمائية

 المضيفة البلدان وأن مشتركة، دولية مسؤولية هي المضيفة الدول ومساعدة اللاجئين حماية بأن التحديد وجه على قر  وي
 على اللاجئين اعتماد بتعزيز وتلتزم. ابه التنبؤ ويمكن ةإضافي ةإنساني وتنمية إنمائي دعم إلى تحتاج أن يمكن للاجئين
 التنمية خطط في بإدراجهم - العيش سبل بدون المساعدات في الاستقرار عدم حالة من لإخراجهم - أنفسهم
 التخطيط من المزيد إلى يدعو كما.  سواء حد على المحلية والمجتمعات اللاجئين مستقبل في الاستثمار بالتاليو  الوطنية،
   .الدائمة للحلول والفرص

 

 داخليا ، المشردين اللاجئين، بأن متزايدة بصورة الإنمائية المانحة والجهات للاجئين المضيفة البلدان حكومات وتعترف
 عدم" في المتمثل الأساسي هائمبد خلال من ،2030 لعام المستدامة التنمية خطة في مدرجون الجنسية وعديمي
المؤسسة الإنمائية الدولية لدى . وتسعى جهات كثيرة على إيجاد سبيل للعمل على هذا النحو". أحد عن التخلي

 المانحون بدأ وقد للاجئين؛ المضيفة المجتمعات لصالح أمريكي دولار مليار 2 تبلغ فرعية التابعة للبنك الدولي نافذة
    .الحجم فوراتو ب تتمتع وربما معا ، المضيفة والمجتمعات اللاجئين لإفادة برامج وضعو  المنح، معونة متابعة في الثنائيون

 

 في للاجئين الشاملة الاستجابة إطار لتنفيذ والمحليين الوطنيين الدوليين، وشركائها الأعضاء الدول مع المفوضية تعملو 
 للاجئين؛ للاستجابة الشامل الإطار تطبيق في بلدا   12 شرع الآن، وحتى. المحددة اللاجئين حالات من مجموعة

 زيارة يرجى للاجئين، للاستجابة الشامل الإطار حول المعلومات من لمزيد. )إقليمي نهج إطار في يتعاونون معظمهم
 .( http://crrf.unhcr.org/en العالمية الرقمية البوابة

 

 حقيقة للاجئين الشاملة الاستجابة إطار لجعل السياسات في هامة تحولات بإجراء البلدان هذه من عدد قام وقد
 تمديدو  التعليم؛ عمل خطط مثل مكوناتها أو/  و الوطنية التنمية خطط في اللاجئين إدراج المثال، سبيل على - واقعة

 تشريعات تستلزم التحولات هذه بعضو . المالية والخدمات العمل أسواق إلى الوصول أو المدني؛ التوثيق خدمات
 أحدث لتطبيق بلدانهم لجهود قويا  زخما   يعطوا أن للبرلمانيين يمكنو . البرلمانات أعضاء دور يأتي وهنا تنفيذية، وجهود
 الظروف وتهيئة المجتمع، في المحتملة ومساهمتهم الذات على اعتمادهم يعزز مما اللاجئين، لاستضافة التوافقية الطرق

 اللوائح لتحديث البرلمانية الإجراءات بعض لاتخاذ حاجة هناك تكون قد المانحة، الحكومات من وبالمثل،. للحلول
  .الضروريين والتركيز المرونة مع يتماشى بما الإنمائية مساعداتها في الممارسات وتشجيع

http://crrf.unhcr.org/en
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 العمل ورشة من الغرض

 التحولات سيما ولا الاتفاقية، فيها نفذت   التي البلدان في الآن حتى التجربة حول لمعلوماتبا هذه العمل ورشة ركاستش
 بعض مقد  ت  س   كما.  ومشاركتهم البرلمانيين إشراك تم وكيف المعنية، الحكومات معظم بها قامت التي السياسات في

 لتطوير الأعمال وجدول ،للاجئين الشاملة الاستجابة إطار نهج تدعم التي الرئيسية والأدلة الأبحاث في البارزة النقاط
 يحتاجون التي المعلومات ونقل لدراسة للبرلمانيين مناسبة ستكون أنها ذلك، من والأهم. لنتائجبا متعلقة الأدلة من المزيد
 للبرلمانيين يمكن وبذلك. برلمانهم إلىللاجئين  الشاملة الاستجابة إطار قضايا تأتي عندمايوي الح بدورهم للقيام إليها

 .الأدلة لجمع الأعمال جدول تشكيل المشاركين
 

 البرلماني الاتحاد جمعية ستجري فيالتي  العامة المناقشة في المساهمة على قادرين العمل ورشة في المشاركون سيكون كما
 التقدير مع ،الأدلة على قائمة سياسية حلول إلى الحاجة: واللاجئين للمهاجرين العالمي النظام تعزيز بشأن الدولي

 .فيها البرلمانات ودور للاجئين، الاستجابة الشاملة وراء الكامنة والأدلة المنطقي للأساس الكامل
 

 المشاركين بين والأجوبة الأسئلة وستعرض العمل، ورشة والبرلمانيين اللاجئين لشؤون المتحدة الأمم مفوضية ستقدم
 .بذلك المسائل اللوجستية سمحت إذا الصغيرة المجموعات مناقشات إلى بالإضافة والمقدمين،

 .والإسبانية الفرنسية ،الإنجليزية ،العربية باللغات الفورية الترجمة توفير سيتم
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IPU-UNHCR Workshop on Refugee protection: 

Implementing the Comprehensive Refugee Response 
Framework - What can parliaments do? 

 
Saturday, 24 March 2018 (3.30 – 5.30 p.m.) 
Salle Genève, CCV Annexe building, CICG 

 
Concept note 

 
 
The 2016 New York Declaration on Refugees and Migrants by the UN General Assembly 
and the Comprehensive Refugee Response Framework (CRRF) in its annex make clear 
that humanitarian, development, political and security actors all have roles in the 
achievement of refugee protection and solutions, and set the path for important policy 
shifts and new initiatives. 
 
The CRRF specifies important changes in the historical approaches to refugee response: 
rather than responding with purely (and often underfunded) humanitarian methods and 
actors, the CRRF is designed to compose a more systematic and sustainable response 
which benefits both refugees and the communities who host them.  It engages a much 
broader group of stakeholders—government at national and local levels, international and 
regional financial institutions, UN agencies and NGOs, refugees themselves, the private 
sector, and civil society actors.  It seeks to ensure more sustainable responses by linking 
humanitarian and development efforts at an early stage in a crisis, and by investing in 
service delivery through national and local systems wherever possible.  It specifically 
acknowledges that the protection of refugees and assistance to host States are a shared 
international responsibility, and that refugee-hosting countries can need additional and 
predictable humanitarian funding and development support.  It commits to boosting 
refugees’ self-reliance—to get them out of the limbo of aid without livelihoods—by 
including them in national development plans, thus investing in the future of refugees and 
local communities alike.  It also calls for more planning and opportunities for durable 
solutions. 
 
Governments of refugee-hosting countries and development donors increasingly 
recognize that refugees, internally displaced people, returnees and stateless persons are 
included in the 2030 Agenda for Sustainable Development, through its core principle of 
"leave no one behind".  Many are finding ways to act accordingly.  The World Bank’s 
IDA18 features a US$ 2 billion sub-window to benefit refugee-hosting communities; 
bilateral donors are starting to follow suit with grant aid, designing programmes to benefit 
refugees and host communities together, potentially with economies of scale.   
 
UNHCR is working with Member States and its international, national and local partners 
to implement the comprehensive refugee response framework in a range of specific 
refugee situations.  To date, a dozen countries have begun applying the CRRF in its 
entirety; most are cooperating under a regional approach.  (For more information on the 
CRRF, please visit the CRRF global digital portal: http://crrf.unhcr.org/en.)   

http://refugeesmigrants.un.org/declaration
http://www.un.org/sustainabledevelopment/development-agenda/
http://crrf.unhcr.org/en/
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Several of these countries have enacted significant policy shifts to make the CRRF a reality—for 
example, inclusion of refugees into national development plans and/or components thereof like 
education action plans; extension of civil documentation services; or access to labour markets and 
financial services.  Some of these shifts entail legislation and implementation efforts, and this is 
where Members of Parliaments come in.  MPs can give a crucial boost to their countries’ efforts 
to apply the latest consensual methods for hosting refugees, boosting their self-reliance and 
potential contribution to society, and setting the stage for solutions.  Similarly, from donor 
governments, some parliamentary action may be needed to update regulations and encourage 
practices in their development aid in line with the necessary flexibility and focus. 

 
 
Workshop Purpose 
 

This workshop will share information on the experience thus far in the countries implementing the 
CRRF, especially the policy shifts that most of the respective Governments have made, and how 
MPs have been and will be involved.  It will also present some highlights of key research and 
evidence underpinning the CRRF approach, and the agenda to develop more evidence on results.  
Importantly, it will be an occasion for MPs to consider and convey what information they will need 
to play their decisive role when CRRF issues come to their parliament.  Participating MPs can 
thereby shape the agenda for evidence-gathering. 
 
Participants in the workshop will also be able to contribute to the ensuing General Debate at the 
IPU Assembly on Strengthening the global regime for migrants and refugees: the need for 
evidence-based policy solutions, in full appreciation of the rationale and evidence behind 
comprehensive refugee responses, and the role of Parliaments therein. 
 
The workshop will be introduced by UNHCR and Members of Parliament, and then will feature 
questions and answers between participants and presenters, plus smaller group discussions if 
logistics allow.   
 
Interpretation will be provided in Arabic, English, French and Spanish.  
 
 
 


